



## СОДЕРЖАНИЕ

<i>Александров Б.Е.</i> (Москва) – Рабы и рабовладельцы в старовавилонских письмах CUSAS 36.....	5
--	---

## ПУБЛИКАЦИИ

<i>Трейстер М.Ю.</i> (Берлин) – Римские бронзовые патеры типов Eggers 154–155 в Сарматии.....	23
<i>Белоусов А.В., Журавлев Д.В.</i> (Москва), <i>Костромичев Д.А.</i> (Севастополь) – Изображение пророка Ионы на светильнике из Херсонеса Тавицкого .....	61
<i>Сазанов А.В.</i> (Москва) – Амфоры С SNP I: проблемы типологии и хронологии .....	90
<i>Зинько В.Н., Зинько А.В.</i> (Симферополь) – Религиозные воззрения населения боспорского города Тиритака в IV–VI вв.....	145
<i>Лебединский В.В., Гингут Н.В., Пронина Ю.А.</i> (Москва) – Развитие мореплавания и морских торговых контактов в Северном Причерноморье в контексте средиземноморской морской торговли во второй половине X – начале XIII вв. по данным исследованных кораблекрушений .....	157
<i>Руцкин И.П.</i> (Массачусетс) – Одно указание на распространённость мифа Гесиода о последовательных поколениях смертных .....	182
<i>Поникаровская М.В.</i> (Санкт-Петербург) – Биография Эсхила: историческая основа и миф.....	188
<i>Демина С.С.</i> (Владимир) – Сенека о влияние общественного мнения на сознание и поведение .....	200

### *Древние цивилизации Африки и Мезоамерики*

<i>Cи-Аммур С.</i> (Казань) – Неолитизация в Северной Африке: ретроспективы Алжира .....	207
<i>Чисталев М.С.</i> (Нижний Новгород) – «Глобальная» империя в постколониальной парадигме. Попытка заполнить концептуальный вакуум .....	226

## ИЗ ИСТОРИИ НАУКИ

<i>Ананьев В.Г., Бухарин М.Д.</i> (Санкт-Петербург) – «Есть что-то противоположное марксизму»: дискуссии об азиатском способе производства в государственном Эрмитаже начала 1930-х гг. (новые архивные материалы) .....	243
<i>Юрочкин В.Ю.</i> (Симферополь) – «The Russian Project» 1933 г. или крымские похождения «великого комбинатора» Е.А. Голомштока .....	261



## CONTENTS

<i>B.E. Alexandrov</i> (Moscow) – Slaves and Slaveholders in the Old Babylonian Letters from CUSAS 36.....	5
--	---

## PUBLICATION

<i>M.Yu. Treister</i> (Bonn) – Roman Bronze Pateras of Eggers 154–155 types in Sarmatia .....	23
<i>A.V. Belousov, D.V. Zhuravlev, D.A. Kostromichev</i> (Moscow) – A Lamp From Tauric Chersonesos whith the Image of Prophet Jonah.....	61
<i>A.V. Sazanov</i> (Moscow) – C SNP I Amphorae: Problems of Classification and Chronology .....	90
<i>V.N. Zinko, A.V. Zinko</i> (Simferopol) – Religious beliefs of Residents of Tyritace in the 4th–6th Centuries .....	145
<i>V.V. Lebedinskiy, N.V. Ginkut</i> (Sevastopol), <i>Y.A. Pronina</i> (Moscow) – Navigation in the Northern Black Sea Region in the Context of Mediterranean Maritime Trade in the Second Half of the 10 <sup>th</sup> – Early 13 <sup>th</sup> Century: Evidence of Shipwrecks.....	157
<i>I.P. Rushkin</i> (Massachusetts) – An Indication of the Ubiquity of the Hesiodic Myht about Successive Generation of Mortals .....	182
<i>M.V. Ponikaroskaya</i> (Saint Petersburg) – Aeschylus' Biography: Historical Background and Myth .....	188
<i>S.S. Demina</i> (Vladimir) – Seneca on the Influence of Public Opinion on Consciousness and Behavior .....	200

### *Round Table “Ancient Civilization of Africa and Mesoamerica”*

<i>Sofiane Si-Ammour</i> (Kazan) – The Neolithization in North-Africa: Retrospectives from Algeria.....	207
<i>M.S. Chistalev</i> (Nizhny Novgorod) – “Global” Empire in the Post-Colonial Paradigm: an Attempt to Fill the Conceptual Vacuum.....	226

## FROM SCIENCE HISTORY

<i>V.G. Ananiev</i> (Saint Petersburg), <i>M.D. Bukharin</i> (Moscow) – “There is Something Opposite to Marxism”: Discussions on the Asiatic Mode of Production in the State Hermitage in the Early 1930s (New Archival Materials) .....	243
<i>V.Yu. Yurochkin</i> (Simferopol) – “The Russian Project” 1933 or the Crimean Adventures of E.A. Golomshtok, ‘The Great Schemer’ .....	261